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Protokoll vid styrelsemöte i 
Naturbruksskolornas förening 

 
Tid:     26 sept. 2023 kl. 10 – 16 
Plats:  Gröna arbetsgivare, Storgatan 19, Sthlm 
 
 

 

Deltagare styrelse: 
Mimmi Andersson, Gran 
Anneli Gunnars, Älvdalen (§§ 1-15) 
Peter Nyman, Svenljunga 
Anna Giljam Nilsson, Real Gävle 
Anette Larsson, Himmelstalund  
Hampus Frank, Önnestad 
Börje Andersson, Ösby (§§ 1-15) 
 

Deltagare suppleanter: 
Lotta Persson, Stiernhöök 
 

Adjungerade: Maria Elinder, kanslichef Naturbruksskolornas Förening 
                        + kl. 10: Emma Terander, Gröna Arbetsgivare/Svensk djursjukvård (§4) 
                        + kl. 14.40: Skolverket, Per Fermvik (§15) 
 
Förhinder: Marie Poldahl (suppleant) 

 
 

§ 1. Mötets öppnande 
 
Ordförande Mimmi Anderson öppnar mötet. 
 
 

§ 2. Godkännande av dagordningen 
 
Beslut att godkänna utsänd dagordning, samt att mötet med Gröna Arbetsgivare med 
Svensk djursjukvård (§ 4) inleder mötet.  
 
 

§ 3. Val av sekreterare och justeringsperson 
 
Styrelsen beslutar att välja Maria Elinder till mötessekreterare, 
och att Anette Larsson, jämte ordförande, justerar dagens protokoll. 
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§ 4.  Möte med Gröna arbetsgivare med Svensk Djursjukvård 
 
Emma Terander, chef Arbetsmarknad samt branschansvarig för Svensk Djursjukvård, 
hälsar styrelsen välkommen till Gröna arbetsgivare. Emma är ledamot av Djurbranschens 
yrkesnämnd och informerar om aktuella frågor från branschens sida (t.ex. kontakter med 
departement kring djursjukvårdsutredningen - kommer förslag om godkänd djurvårdare 
att verkställas? Yrkesprov för djurvårdare inom djursjukvården har utvecklats i dialog 
med skolor och Skolverk vilket skulle kunna fungera som gymnasiearbete på sikt).  
 
Gröna arbetsgivare är huvudman för Skogsbrukets yrkesnämnd (arbete med 
jämställdhetsutbildning samt validering av skogsmaskinförare), samt Naturbrukets 
Yrkesnämnd (ett omtag görs bl.a. med stadgar och avtal, grönt kort inom lantbruk läggs 
ner men kompetenskriterier behålls).  
 
Skolföreningens och branschens kontakt med SLU diskuteras. En idé är att NF 
tillsammans med Gröna arbetsgivare arrangerar möte med SLU för att diskutera 
branschens behov av välutbildad personal. 
 
Styrelsen tackar Gröna arbetsgivare för dagens informationsutbyte, möteslokal samt för 
god lunch.  
 
 

§ 5. Föregående styrelseprotokoll 2023-05-30 
 
Föregående protokoll togs upp och lades sedan till handlingarna. 
 

§ 6.  Ekonomin och medlemsläget 
 
Kassör Peter N informerar att det ekonomiska utfallet följer beslutad budget. En medlem 
av 70 återstår att betala årets medlemsavgift. Maria ska skicka påminnelse. 
 
 

§ 7.  Ansökan från Lärande om medlemskap för Real Halmstad och Örebro 
 
Lärande i Sverige AB ansöker om medlemskap för Realgymnasiet i Örebro och 
Realgymnasiet i Halmstad från och med 2024-01-01. Skolorna uppfyller föreningens 
kriterier om medlemskap enligt stadgarna. 
 
Beslut att anta och hälsa Realgymnasiet i Örebro och Realgymnasiet i Halmstad 
välkomna som medlemmar från 1 januari 2024. Då får föreningen 72 medlemmar. 
 
 

§ 8.  Inför rekrytering av ny kanslichef 
 
Maria har tagit fram en kortfattad beskrivning av arbetsuppgifter och ungefärlig 
tidsåtgång som utförs av Maria, Ralph samt Karin Carlsson (sociala medier). Mimmi 
meddelar att rekryteringsprocess är inledd, inkl. diskussion med skolhuvudman om 
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möjlighet att erbjuda tidsbegränsad anställning. Mimmi ska även kontakta Ralph.  
 
Beslut att Mimmi, Anette och Maria bildar grupp som arbetar vidare med frågan. 
 
 

§ 9. EUROPEA Sweden, bl.a. EUROPEA-möte Spanien 16–20/10, utlysning stipendium 
 
Mimmi meddelar att åtta personer från Sverige är anmälda till EUROPEA-mötet i 
Cáceres i Spanien 16 – 20/10, vilket torde vara rekord. Skolor som representeras: Grans 
(2), Gotland Grönt Centrum (1), Munkagård (2), VG-region inkl. Svenljunga (2). 
 
I årets EUROPEA AgroChallenge-tävling i Slovakien 15-18 augusti deltog ett svenskt 
lag bestående av elever från Munkagård och Stiernhöök. 
 
Beslut att inför 2024 erbjuda medlemmarna möjlighet att söka föreningens EUROPEA-
stipendium. Två stipendier lottas ut, vilka omfattar konferensavgift inkl. delat dubbelrum 
(ej kostnad för enkelrum, vilket i så fall bekostas på annat sätt, liksom resa och övriga 
kringkostnader). 
 
 

§ 10. Utkast enkät Utvärdering av Rikskonferens m framåtsyftande följdfrågor 
 
Mötet diskuterar frågeställningar att ta upp i en kommande medlemsenkät rörande årets 
målsättning om att samverkan via informations- och erfarenhetsutbyte vid Rikskonferens 
NB upplevs som viktigt av 90% av medlemmarna (resultat 2021: 86%, 2022: 85%). 
 
Beslut att Mimmi, Anneli, Anette och Maria E färdigställer en enkät till rektor, 
 
samt att resultatet presenteras vid nästa styrelsemöte. 
 
 

§ 11. Rikskonferensen 2024, 16-18 april, Lundsbrunn VG-region 
 
Mötet diskuterar Rikskonferens naturbruk 2024, som planeras i samverkan med lokal 
värd Västra Götalandsregionens naturbrukskansli, som ansvarar för dag 1 (studiebesök) 
samt övriga arrangemang utöver själva konferensprogrammet dag 2 och 3.  
 
Förtydliga i inbjudan att rikskonferensens målgrupp är skolledare och huvudmän för 
naturbruksprogrammet och motsvarande program i den anpassade gymnasieskolan (inte 
övrig personal). Önskan om diskussion/ reflektion/bikupa i anslutning till olika (färre) 
programpunkter. Moderatorer: Anna GN och Anette L.  
 
Förslag på punkter att behandla /välja bland under konferensen:  
 
- Hur blir man en attraktiv arbetsgivare? Hur kan vi rekrytera personal på olika sätt? 
(VG-region) 
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- inspirationsföreläsning – varför innovationer är nödvändiga för den gröna näringen 
(exempel från VG-region) 
 
- Aktuellt om naturbruksprogrammet (Skolverket) 
 
- Senaste nytt inom rektorsutbildningen? Dagens skolutveckling ur ett ledarperspektiv 
   (förslag Skolverket, Skolinspektionen?) 
 
- Skolforskning: varför är vi inte bättre i skolan? 
 
- något om dimensioneringsutredningen – regionala planeringsunderlag? 
 
- avslutande föreläsning om ledarskap. 
 
Arbetsgrupp från styrelsen som arbetar vidare: Mimmi A, Anna GN, Anette L, Maria E, 
med input från övriga under kommande vecka. 
 
 

§ 12. Inför utvecklingsplan rekrytering av behörig personal 
 
Punkten har inte bearbetats sedan förra mötet. 
Beslut att Anna GN, Hampus F, Mimmi A och Maria E, i dialog med Karin Rosén 
Uddetorp, påbörjar arbete med en utvecklingsplan inför årsmötet angående skolornas 
behov av att rekrytera behörig personal, 
 
samt att Maria E pratar med Karin Rosén och kallar till möte via Doodle. 
 
Vid förra mötet beslutades att, utöver medverkan vid SLU-studenters näringslivsdagar, 
planera ett ”rekryteringswebbinarium”, för att visa arbetsmöjligheter vid skolorna. 

 

§ 13. Validering inom skogsbruk 
 
Anneli G informerar om ett valideringsverktyg som utvecklats av branschen för 
kompetenskartläggning av yrkesverksamma inom skogsbruk (med minst sex månaders 
yrkeserfarenhet). Verktyget kan inte likställas med yrkesprov, ett sådant har utvecklats i 
dialog mellan SYN och Skolverket. NF fortsätter att bevaka frågan i dialog med SYN. 
 
 

§ 14. Ev. svar på remiss SOU 2023:31 Framtidens yrkeshögskola, senast 1/12 
 
Vid Landsbygdsnätverkets senaste nationella kompetensråd presenterades remiss om 
yrkeshögskolan med senaste svarsdag 1 dec., se https://www.regeringen.se/remisser/2023/08/remiss-av-sou-
202331-framtidens-yrkeshogskola--stabil-effektiv-och-hallbar/   
 
Beslut att Maria skickar remissen för kännedom till alla medlemsskolor, och ber om ev. 
input senast 17/11. Därefter avgör styrelsen om yttrande från NF ska lämnas eller ej.  
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Intresserade skolor uppmanas att själva besvara remissen. 
 
 

§ 15. Skolverkets arbete med ämnesplaner + uppföljning Naturturism 
 
I denna punkt medverkar Per Fermvik, Skolverket.  Den nya inriktningen Naturturism 
följs upp av Skolverket först tre år efter examen, dvs om fyra år. ”Skolverkets statistik 
kommer alltid för sent.” Mötet konstaterar att inriktningen har stora regionala skillnader 
vad gäller APL-platser samt etablering. 
 
Per informerar om regionala planeringsunderlag, där mer information släpps inför 
regionala dialoger med skolhuvudmän och kommuner (näringslivet ingår ej).  
 
Ämnesbetygsreformen benämns Gy-25, och rör även komvux och den anpassade 
gymnasieskolan. Per nämner högskolans uppdrag att rekrytera studenter med icke-
akademisk bakgrund, där t.ex. NB har stor andel elever. 
 
Angående förslag på föreläsare till rikskonferensen nämns  
- Mats Alvesson, professor Lund (ledarskap, dumhetsparadoxen) 
- något lämpligt namn från rektorsutbildningen? (namn via Skolverket?) 
- skolforskningsinstitutet. 
 
Mötet tackar Per för värdefullt informationsutbyte. 
 

§ 16. Ev. projekt: Att höra, Att göra, Att växa 
 
Styrelsen har fått tillsänt en projektidé från lantmästare konsult Birgitta Olsson (tidigare 
bl.a. LRF Skåne-uppdrag samt NF-samverkan i SYV-studiebesök till Borgeby fältdagar 
2023). Birgitta kan själv inte vara projektägare och frågar om NF, som rikstäckande 
ideell organisation, skulle kunna vara huvudman för ett projekt med syfte att skapa 
möjlighet för grundskoleelever att få kunskap om naturbruksprogrammet och gröna 
näringars möjlighet att gynna en grön framtid. 
 
Beslut att styrelsen i nuläget inte ser möjlighet att planera för nya projekt, bland annat på 
grund av påbörjad rekryteringsprocess av ny kanslichef. 
 
  

§ 17. Ev. ny e-post-lista Skolans ekonom/controller? 
Förslag har inkommit från en ekonom på en skola om möjlighet att nå andra controllers 
över landet.  
 
Beslut att i databasen på www.naturbruk.se komplettera med ytterligare en kontakt för 
skapande av e-postlista: Skolans ekonom/controller. 
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§ 18. Höstens möten + årsmöte 
Enligt tidigare beslut möts styrelsen digitalt tors. 16 nov. kl. 13 – 16. 
 
Beslut att bordlägga beslut om datum för årsmötet 2024. 
 
 

§ 19. Rapporter 
 
Se bifogad rapportbilaga.  
 
 

§ 20. Övriga frågor 
Inga övriga frågor väcktes. 
 
 

§ 21. Avslut 
 
Ordförande Mimmi avslutar mötet och tackar för allas engagemang. Roligt att återigen ha 
möjlighet att träffas fysiskt!  
Några från styrelsen träffas även kommande dag, 27/9, då fortbildningsdag ungdoms-
kommunikation genomförs i KSLA:s lokaler. 

 
 

 
Vid protokollet enligt digital signering: 

 
      Maria Elinder 
 
 

Justeras enligt digital signering: 
 

Mimmi Andersson   Anette Larsson 
 
 
 
 
Bilaga: Rapporter vid styrelsemöte i Naturbruksskolornas Förening 2023-09-26 
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Rapporter vid styrelsemöte i Naturbruksskolornas förening 2023-09-26 
Rapporter från medverkan/representerande i olika sammanhang 

 

Branschmöten och kontakter (resp. branschansvarig): 
 
Djurvård (Marie P + Anette L, Maria E): Riksstudiedagar Djurvård på Munkagård v.44 må-ti.  
Vad gäller ang. undantag från behandlingsförbudet för djurvårdare inom djursjukvården som löper ut 31 
dec. 2023? 
 
Häst (Anna GN + Marie P): 2 nov inbjuder HYN till en utbildningskonferens på Örebro Fältrittklubb. 
 
Lantbruk med LAMK (Lotta P + Mimmi A):  
 
Naturturism (Anna GN). Maria E är valberedning i NTYN, förslag fler medlemsorganisationer i NTYN? 
https://naturturismensyrkesnamnd.se/   
 
Skogsbruk (Peter N + Börje A, Anneli G):  
 
Trädgård (Anette L, Lotta P):  
 
Anpassad gymnasieskola (Anette L, Lotta P):  
Maria E: texter på www.naturbruk.se har ändrats från gymnasiesärskola till anpassad gymnasieskola. 
 
Landsbygdsnätverket (Anneli G). MariaE: NF har ”återanmälts” som medlemsorganisation i ”den nya 
perioden”. 
 
Nationellt kompetensråd inom det gröna och naturbaserade näringslivet: (Maria E ordf.) Möten11/9, 
13/11 kl. 15-16.30, se https://www.landsbygdsnatverket.se/kompetensradet 
(sist i rapportbilagan ligger minnesanteckningar från Kompetensrådet 11/9). 
 
Rekrytering av personal (Anna GN + Lotta P). NF:s monter vid Ultunastudenternas Näringslivsdag 8/11, 
Anna GN + Ingela Appelsved medverkar.  
Svalöf och Segra bemannar monter vid Lantmästardagen 16/11. 
 
Kommunikation (Hampus F + Maria E): Se bifogade minnesanteckningar från möten 15/8, 5/9 samt 
inbjudan med program till fortbildning Ungdomskommunikation 27/9. 
Årets NB1-enkät, 2338 svar (rekord): resultat presenteras 27/9. 
Inbjudan ut 20/9 till högstadie-SYV ang. webbinarium 26/10 om NB och karriärvägar, se 
https://syv.nu/nyhetsbrev-303-nationellt-webbinarium-26-okt-kl-14-15-om-naturbruksprogrammet/ . Mejl 
samtidigt till NB-SYV om att sprida inbjudan i sina lokala/regionala nätverk. 
 
 
Läromedel (Anette L): pilotprojekt att använda e-tidningen Husdjur i Lantbruksdjur 1 och 2: Se bifogade 
minnes (Tenhult, Önnestad, Grans, Stiernhöök + ev. Ösby?) 
 
Fortbildning och erfarenhetsutbyten (Börje A + Peter N, Maria E) 
Se https://www.naturbruk.se/for-nb-skolor/fortbildning-workshops/fortbildning-2023/  
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SYV-nätverk (Börje A + Marie P) 
 
Möten med andra organisationer:  
 
Projekt (Mimmi A + Maria E) 
Attraktionskraft Naturbruk – Jordbruksverket: beviljad förlängning till 2023-12-31 
Genomfört studiebesök för grund-SYV till Borgeby Fältdagar 29/6 med HS och LRF Ungdomen Skåne, 
Maria E medverkade samt NB-skolor i Skåne. 25- 30 nöjda deltagare från många kommuner. 
Återstår att ta fram broschyr. 
 
Entreprenörskap i skolan 2023 – Skolverket 
aktiviteter: 1Ung-Ullbaggestipendium, 2) Fortbildning och erfarenhetsutbyte i entreprenörskap under 
hösten i samarbete med SLU (se bilaga). Digital träff 1: 14 skolor deltog.  
Förfrågan om NF kan stå som projektägare (från Birgitta Olsson, projektledare i Skåne (fd LRF), se 
dagordningen. 
 
Övrig information: 
Elevstatistiken 15/9: insamling pågår. 
 

 
--- 
Minnesanteckningar planeringsmöte 2023-06-13 inför omgång två av pilotprojektet med Tidningen 
Husdjur som undervisningsmaterial för naturbruksskolor 
 
Närvarande: 
Linda Grimstedt, chefredaktör Husdjur 
Maria Elinder, Naturbruksskolornas förening, NF (medverkade i projektmöten 2022/23) 
Martin Lundin, Önnestadsgymnasiet (deltog i projektet 2022/23) 
Mimmi Andersson, NF styrelse, Grans naturbruksgymnasium (ny skola 2023/24) 
Lene-Marie Björk, Stiernhööksgymnasiet (ny i projektet 2023/24) 
Förhinder: Tenhult (deltog i projektet 2022/23),  
                    Ösby Västmanland (ev. ny i projektet 2023/24) 
 
Linda Grimstedt beskrev första delen av projektet, där Önnestad och Tenhult deltog, samt berättade om 
erfarenheterna från det gångna läsåret. Hon visade också Husdjurs e-tidning med alla utgåvor från 2014 
samt funktionerna för att lyssna till texten, samt även ändra typsnitt, textstorlek och radavstånd.  
 
Martin Lundin beskrev hur han under läsåret använt tidningen som inspiration, ett sätt att visa upp olika 
typer av gårdar samt aktuell information om näringen. Han beskrev också ett värde i att ge eleverna en 
kontakt med tidningen så att de kan fortsätta att använda den för kunskapsinhämtning när de går ut i 
arbetslivet. 
 
De elever som har haft e-tidningen under läsåret 22/23 har läst Lantbrukets djur 1 och 2. Diskuterades att 
även kurserna Djuren i naturbruket och Lantbruksdjur specialisering kan vara aktuella. 
 
Vi beslöt att göra ett år till med pilotprojektet och utvidga detta till upp till fem skolor för att få större 
underlag att lära oss om bra arbetssätt och även se om det blir mycket administrativt arbete när fler ska 
ges tillgång. 
 
Den 4 september kl. 14.15 håller vi ett uppstartsmöte inför den nya terminen. 
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Från Husdjurs håll önskas då att varje lärare har gjort en planering för hur de tänker arbeta med tidningen 
i undervisningen. Dels borgar det för att tidningen blir använd som tänkt, dels blir det lättare att följa upp 
vilka arbetsmetoder som fungerar. 
Under terminen vill Linda Grimstedt också att lärarna dokumenterar/för minnesanteckningar kring hur 
tidningen används i undervisningen. Det kan mynna ut i ett lektionsplaneringsstöd för andra skolor och 
sänka tröskeln för nya lärare att komma igång. 
 
Vi diskuterade också möjligheten att söka stöd för utveckling av läromedel hos skolföreningen, för att – 
om det beviljas – täcka kostnader för pilotprojektet samt administration kring elevprenumerationerna. 
Linda Grimstedt ser över en sådan ansökan. 
 
--- 
Minnesanteckningar planeringsmöte 2023-09-04 inför omgång två av pilotprojektet med Tidningen 
Husdjur som undervisningsmaterial för naturbruksskolor 
 
Sändlista: linda.grimstedt@vxa.se, martin.lundin@onnestadsgymnasiet.se, 
yvonne.paulsson@onnestadsgymnasiet.se, victoria.gehrke@onnestadsgymnasiet.se, sara.hjelte@rjl.se, 
anna.rosen@rjl.se, lene-marie.bjork@rattvik.se, Hanna.blomberg@rattvik.se, 
Sofia.Engstrom@pitea.se, kersti.broman-
pettersson@skola.sala.se; gunilla.johansson2@skola.sala.se; Anette.Larsson@regionostergotland.se; mi
mmi.andersson@pitea.se; maria.elinder@naturbruk.se; borje.andersson@sala.se, 
hampus.frank@onnestadsgymnasiet.se, anna.rosen@rjl.se  
 
I mötet 2023-09-04 deltog: 
linda.grimstedt@vxa.se Tidningen Husdjur 
lene-marie.bjork@rattvik.se Stiernhööksgymnasiet Rättvik 
victoria.gehrke@onnestadsgymnasiet.se Önnestad 
Sofia.Engstrom@pitea.se Grans 
maria.elinder@naturbruk.se  Naturbruksskolornas Förening 
 
 
Från: Linda Grimstedt <Linda.Grimstedt@vxa.se> 
Ämne: Pilotprojekt Husdjur på naturbruksgymnasier 
 
Hej, här kommer några punkter från dagens möte 2023-09-04. 
  
I år utvidgas pilotprojektet till några ytterligare skolor (totalt 4-5) i syfte att få in fler eleverfarenheter 
och fler exempel på hur lärare kan arbeta med tidningen Husdjur i undervisningen. 
  
Deltagande skolor ombeds fylla i excel-fil med för- och efternamn samt e-postadress till de elever som 
ska läsa relevanta kurser. Samt även motsvarande för de lärare som ska delta. 
  
Skolorna hjälper sedan sina elever att aktivera sina konton, samt gör en plan för hur tidningen ska 
användas i undervisningen. 
  
Vi har ett uppföljningsmöte tisdag 5 december kl. 14.15 då vi stämmer av hur det går för alla och 
deltagande lärare delar med sig av hur de arbetat på respektive skola. 
  
I slutet av april 2024 skickar vi ut en elevenkät som eleverna får fylla i vid ett undervisningstillfälle (så att 
det blir av). Linda skriver sen en summering av utfallet. 
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Jag bifogar utvärderingen från december förra året! 
Mvh, Linda Grimstedt  
Chefredaktör och ansvarig utgivare, Tidningen Husdjur 
Telefon: 010-471 09 42, Växel: 010-471 00 00 

www.husdjur.se  •  linda.grimstedt@vxa.se 

Postadress: Växa Box 30204, 104 25 Stockholm 
Besöksadress: Franzéngatan 1b, 112 51 Stockholm  
Godsadress: Växa Sverige • Warfvinges väg 38 • 112 51 Stockholm 

--- 
 
Minnesanteckningar Kommunikationsgrupp NB riks; skolrepresentanter  
Tis. 15 augusti 2023 kl. 15.00 – 16.00 digitalt 
 
Deltagare: Anna Ross Jobba Grönt, Maria Elinder, Anna Elsius, Hampus Frank, Maria Kvarnmarker, 
Emma Söderberg och Karin Carlsson 
 

1. Mötet öppnas. Val av sekreterare: Karin C. 
 

2. Dagordning 
 

3. Förra mötets anteckningar 2023-05-23 (bifogas) 
 

4. Aktuellt från Jobba Grönt 
Anna Ross redogjorde för resultatet från TikTok och Instagram. Stort intresse, många frågor och 
bidrag från målgruppen.  
Erfa-utbyte om hur man når den yngre målgruppen (eg. yngre än 15 år). 
Diskussion om arbetsmiljön i branschen – hur är verkligheten som anställd map raster, 
arbetsvillkor m.m. 
 

5. Sista avstämning av enkät till NB1-elever: https://www.naturbruk.se/nb1/  
Ändringar noterade i frågan om hemort – nya alternativ: 
- I en större stad 
- I en mindre stad eller samhälle 
- På landsbygden 
- På en gård 
Maria sammanställer resultaten till NF fortbildningsdag. Karin stöttar upp vid behov. 
 

6. Planera fortbildning NF:s medlemsskolor 27-28 sept. på KSLA 
Genomgång av programmet. 
Dag 1: 10.00-16.30 
Ta bort medverkan av SLU-studenter denna gång. Input från fd elever kan dock vara bra i ett 
annat sammanhang. 
Anna Ross funderar över diskussionspunkter till ERFA-utbytet. 
Några omdisponeringar i schemat för att få mer tid till återkoppling efter ERFA-utbytet. 
Dag 2 utgår. 
 

7. Planera webbinarium för grundskole-SYV to 26 okt. kl. 14-15 
Anmälan senast 20 okt. Max 100 deltagare. 
Emma informerar om inriktningar och Kirsi Östberg svarar på frågor från SYV. 
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8. Förslag innehåll SYV-Nytt v. 38 (bifogas utkast uppdaterat av Emma S & Maria E) 
Vi fortsätter med den här punkten vid nästa möte 
 

9. Planer i TikTok/SoMe-grupp (Anna Ross, Karin Carlsson, Anna Elsius, Emma Söderberg) 
Uppstartsmöte på torsdag om nya projektet Framtidens gröna influensers. 
 

10. Rapporter 
a. Sociala medier naturbruk.se 

Info om annonskampanj under sommaren och planering för hösten 
 

b. Ev. filmat material om varje inriktning m. textning + ev. översättning  
Ingen ny info 
 

c. Yrkes-SM i Karlstad 23-25/4 2024 https://www.yrkessm.se/  Planer från NB-skolor? 
Deltagande på gång från några skolor, bla Lillerud, Södra Viken och Forshagaakademin 
 

d. Övriga rapporter 
Info om fortbildning via Landsbygdskommunikatörerna 7/9 om att skapa engagemang på 
LinkedIn, se 
https://www.landsbygdsnatverket.se/nyheterochartiklar/nyhetsarkiv/linkedinifokuspanastatraf
fmedlandsbygdskommunikatorerna.5.fdb209a1884658f2d133d3.html?utm_medium=email&u
tm_source=Ungapped&utm_campaign=Nyheter+vecka+33& . 
 

11. Nästa zoom-möte:  
Prel 5/9, kl. 15-16.  
Maria skickar ut en Doodle med alternativ (4, 5 sept.). 
 

12. Mötets avslutande 
 
Enligt uppdrag agr. Maria Elinder  maria.elinder@naturbruk.se 
Naturbruksskolornas Förening,  www.naturbruk.se tel. 070 - 56 87 318 
-- 
 

 

 
Naturbruksskolornas Förening 2023-08-15 

 
 
  
       

 
Till kommunikatörer, SYV, skolledning vid medlemsskolorna i Naturbruksskolornas Förening 
Inbjudan: fortbildning Ungdomskommunikation Naturbruk 
 
Ons. 27/9 kl. 10.00 – 16.30. Fika med mingel från kl. 09 
 
Plats: Kungl. Skogs- och Lantbruksakademien, Drottningg. 95 B, Sthlm www.ksla.se 
20 min rask promenad från Sthlm C: https://goo.gl/maps/5UzqnaMyK4PbKJZS6  
 
Vision: Tillsammans skapar vi verktyg så att fler 16-åringar hittar till naturbruk!  
 
Syfte med dagen: Att jag som deltagare  
- hämtar inspiration och får konkreta tips med hem till skolans ungdomskommunikation, 
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- delar med mig av mina erfarenheter, 
- ger synpunkter på NF:s gemensamma arbete för att nå fler 16-åringar. 
 

Avgift: 0 kr, inklusive lunch och fika i Oscars källare på KSLA.  
Anmäl senast 18/9 via: https://forms.gle/D846FyjpJMpDkop97  
(kontaktuppgifter, vilka måltider, etc.) 

 
Varje skola står för rese-/kringkostnad. Först till kvarn!  
Max 2 platser/ skola, max 50 platser. 
  
Reflektera över innan vi ses! 
• Vad berättar de elever och föräldrar som är riktigt nöjda med era utbildningar? 
• Vad uppskattar de allra mest? När trivs de som bäst på utbildningen? 
• När måste eleverna kämpa lite extra för att utvecklas och nå nästa nivå? 
 
Varmt välkomna!  
Enligt uppdrag från  
”Kommunikationsgruppen NB riks” och styrelsen för Naturbruksskolornas Förening, 

genom kanslichef agr. Maria Elinder maria.elinder@naturbruk.se 0705 - 687 318  
ps.  
Om du behöver tips på hotell/vandrarhem i närheten av KSLA (ej lyxhotell):  
LillaBrunn.se, ibis Styles Stockholm Odenplan, Freys Hotel Lilla Rådmannen,  
citylodge.se, queenshotel.se, Fridhemsplan.se 
 

Program 27 sept. 2023, Fortbildning Ungdomskommunikation NB 

09.00 Mingel och fika i Oscars källare, KSLA, Drottninggatan 95 B, Stockholm 

 

10.00 I Plenisalen: Välkommen! Snabb presentationsrunda 
Vad gör NF angående ungdomskommunikation? Bl.a. resultat från årets NB1-
enkät, planer inför webbinarium för högstadie-SYV 26/10 
Hampus Frank, NF styrelse, + övriga i ”Kommunikationsgrupp NB riks” 
 

10.40 Information från Skolverket, Per Fermvik, samt dialog:  
Hur formulera budskap kring Högskolebehörighet – att välja bort? m.m. 
 

12.00 Lunch i Oscars källare 
 

13.00 I Plenisalen:  
Sociala medier- hur skapar vi attraktion och engagemang i praktiken? 
Anna Ross, Jobba Grönt, håller i ett pass om sociala media där teori och goda 
exempel blandas praktiska övningar.  
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Vi ser gärna att du som deltagare laddar ner Instagram eller Tiktok på din mobil, 
om du inte redan har den på plats. 
 

14.30 Fika samt erfarenhetsutbyte mindre grupper kring sociala medier  
 
1, Hur använder ni er av sociala medier på er skola? 
Vilka kanaler, vilka målgrupper, vilken typ av innehåll? 
Hur sker arbetet rent praktiskt? Vem skapar innehåll, vem bestämmer vad som 
ska ut på respektive kanal? 
Vilka resultat får ni på era kanaler? Vilket typ av innehåll gillas mest, och av vem? 
Kör ni sponsrat innehåll?  
 
2, Vad skulle ni behöva för att lyckas bättre på sociala media?  
Har ni kunskap, tid, resurser, mandat, engagemang från elever? 
 
3, Vilka kanaler använder ni utöver sociala media för att marknadsföra skolan och kommunicera 
med elever? Vad tycker ni funkar bäst? Och varför? 
 

15.30 Återsamling i Plenisalen.  
Hur gör vi tillsammans Naturbruksprogrammet till Sveriges mest intressanta 
gymnasieprogram?  Vad bör NF lyfta gemensamt?  
Ev. mer kring budskap ”välja bort grundläggande behörighet”. 

 

16.30 Slut för dagen. Tack och hej!  

 

--- 
Minnesanteckningar vid Zoom-möte i Kommunikationsgrupp NB riks;  
Tis. 5 september 2023 kl. 15.00 – 16.00 digitalt 
 
Deltagande: Emma Söderberg, Katarina Håkansdotter, Hanna Johansson, Hampus Frank, Jessica 
Wennerström, Mona Melander, Karin Carlsson, Maria Elinder, Maria Kvarnmarker, Mimmi Andersson 
(del)  
samt från SLU Kommunikationsavdelning: Ida Gustafsson, Frida Viklund Rundgren  
 

1. Mötet öppnas. Val av sekreterare: Karin mötets början, därefter Maria E. 
 

2. Dagordning 
 

3. Förra mötets anteckningar 2023-08-15 (bifogas) 
 

4. Aktuellt från SLU:  
 
Ida och Frida, nya representanter för SLU:s kommunikationsavdelning, hälsas varmt välkomna. 
De informerade om möjligheter till studiebesök och vägar till information om SLU:s 
utbildningar. Frida kommer att vara primär kontaktperson.  
Övergripande fråga: NB-skolorna och SLU har samma mål i sin elev-/studentrekrytering, men 
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med olika mål-/ åldersgrupper. Hur kan vi samarbeta på bästa sätt? 
 

5. Lägesrapport antal skolor/svar på enkät till NB1-elever: https://www.naturbruk.se/nb1/  
 
Inkommit ca 1600 svar hittills. Sista datum 18 september, Maria E gör ytterligare en påminnelse. 
Fler svar inväntas. Resultatet presenteras vid fortbildningsdagen 27/9. Skolorna erbjuds ta del av 
svaren som berör den egna skolan. Maria E fixar bildspel tillsammans med Ralph E,  
Karin C sammanställer frisvar. 
 

6. Avstämning Fortbildning NF:s medlemsskolor 27 sept. på KSLA (utsänd inbjudan bifogas) 
 
Maria visade programmet. Hampus och Maria gör en presentation till inledning. SLU har 
förhinder 27/9 men återkommer med några ppt-bilder som NF kan visa. Hittills 27 anmälda,  
Maria E skickar en påminnelse till NB-skolorna. 
 

7. Förslag innehåll SYV-Nytt v. 38 (bifogas utkast uppdaterat av Emma S & Maria E) 
 
Texten ser bra ut, inbjudan med anmälningslänk till SYV-webbinariet 26/10. Maria E stämmer av 
innehållet med Jobba Grönt samt har fortsatt kontakt med www.SYV.nu inför deras publicering + 
utskick till ca 1000 grundskole-SYV. 
 

8. Planera webbinarium för grundskole-SYV to. 26 okt. kl. 14 – 15 (uppdaterat från 2022 bifogas) 
 
Utskickat förslag är ok inkl. anmälningslänk.  
Maria E stämmer av medverkan av Jobba Grönt/ Anna Ross.  
Emma S stämmer av medverkan av Öknas SYV Kirsi Östberg (obs: efter mötet besked att Kirsi 
har semester 26/10, dvs. vi måste hitta annan NB-SYV som kan medverka!).   
 
Maria E förbereder utskick till NB-skolorna för hjälp med regional spridning av webbinariet 
 

9. Rapporter 
10. Sociala medier naturbruk.se 

Karin C info via mejl: har lagt en löpande annons på sociala medier med temat Öppet hus inför 
gymnasievalet. Den ligger fram till 31 okt med länk till naturbruk.se 
 

11. Projektet Framtidens gröna influencers (Anna Ross, Karin Carlsson) 
Bordläggs. 
 

12. Yrkes-SM i Karlstad 23-25/4 2024 https://www.yrkessm.se/  ev. ny info från ”NB Värmland” 
Katarina meddelar att Naturbruk kommer att synas väl utanför entrén med Skogsbruk (Södra 
Viken), Lantbruk (Lillerud) m.m. Alla elever åk 7-9 samt åk 1 gymnasiet i Värmland besöker 
Yrkes-SM. 
 

13. Övriga rapporter 
Planering inför Rikskonferens NB 2024, 16-18 april i VG-region, pågår.  
Förslag från gruppen att Jobba grönt medverkar och informerar om pågående insatser. 
 

14. Övriga frågor: - 
 

15. Nästa zoom-möte: tis. 10 okt. kl. 15-16. 
 

16. Mötets avslutande 
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Mvh agr. Maria Elinder  maria.elinder@naturbruk.se 
Naturbruksskolornas Förening,  www.naturbruk.se tel. 070 - 56 87 318 

-- 
NF-logga  + SLU-logga: 
 
Till medlemsskolorna i Naturbruksskolornas Förening 
 
Inbjudan till seminarieserie med 4 webbinarier och 1 fysisk träff för inspiration och 
erfarenhetsutbyte mellan skolorna hösten 2023: 
 
Hur jobbar ni/vi med entreprenörskap och företagsamhet i 
utbildningen – utmaningar och möjligheter?  
 
För tredje året bjuder vi nu in lärare i entreprenörskap och företagsekonomi vid naturbruksgymnasier samt 
skolledningarna till fem tillfällen för kunskapsutveckling och erfarenhetsutbyte – med varandra och med SLU. Nytt 
för i år är en fysisk träff på Ultuna där vi över två dagar arbetar fördjupat med erfarenhetsutbyte och workshops. 
 
Koppla upp via bifogad Zoom-länk vid träffarna 14/9, 12/10, 09/11 och 07/12 
https://slu-se.zoom.us/j/67623255678 
Passcode: 123456 
 
Deltagarkostnad: Gratis med undantag för resekostnad, logi och middag vid den fysiska träffen som bekostas av 
deltagarna själva. 
 
Preliminärt program hösten 2023 
 
Webbinarium 1, tors. 14/9 2023 kl. 15.00 – 15.45  
Introduktion och öppet samtal om entreprenörskap i undervisningen. Ida Rantonen presenterar Stora Segerstads 
Naturbrukscentrums arbete. Medverkar gör också Niclas Ekholm från Unga Innovatörer. 
 
Webbinarium 2, tors. 12/10 kl. 15.00 – 15.45 
Annelie Lindeberg från Nordvik Utbildningar inleder webbinariet med en presentation om hur det är att arbeta som 
lärare med entreprenörsbakgrund. Medverkar gör även Per Jobs, vildmarksentreprenör och verksam på Lövsta 
naturbruksutbildning på Gotland Grönt Centrum. 
 
Seminarium 3 på Ultuna, Uppsala 31/10 – 01/11  kl.11.30 (dag 1) – 12.30 (dag 2) 
Vid den tredje träffen ses vi fysiskt över två dagar på SLU på Ultuna för ett fördjupat utbytes- och lärandetillfälle. 
Även deltagare som inte deltar på webbinarierna har möjlighet att anmäla sig till den fysiska träffen. Max antal 
deltagare är 25 personer – Först till kvarn! Sista anmälningsdag 2:a oktober. Se program längst ned i inbjudan. 
 
Webbinarium 4, tors. 09/11 kl. 15.00 – 15.45 
Till den fjärde träffen tar vi tacksamt emot anmälningar om deltagare kan tänka sig att presentera sitt arbete med 
entreprenörskapsutbildning. 
 
Webbinarium 5, tors. 07/12 kl. 15.00 – 15.45 
Den sista träffen lämnar vi öppen för att fånga upp ett intressant tema som får växa fram ur de tidigare tillfällena. 
 

Varmt välkomna hälsar Naturbruksskolornas Förening genom  

Maria Elinder maria.elinder@naturbruk.se, Tel: 070 – 56 87 318 och  

Thomas Norrby, Institutionen för stad och land, SLU Ultuna thomas.norrby@slu.se och 

Linus Linse, Institutionen för stad och land, SLU Ultuna linus.linse@slu.se Tel: 0793342017 
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Minnesanteckningar för möte med Nationellt kompetensråd inom det 
gröna och naturbaserade näringslivet, den 11 september 2023  
kl. 15.00 – 16.30 
48 personer deltog på Zoom.  

1. Välkomna och öppnande av mötet 
Maria Elinder hälsade alla välkomna och berättade om dagens program. Kompetensrådet har fokus på 
Gröna näringars attraktionskraft under 2023, så även detta möte. 

2. Minnesanteckningar från förra mötet  

Maria gick igenom minnesanteckningarna från Kompetensrådet 2023-05-08; inga synpunkter 
som föranledde justeringar.  

Kompetensrådets arbetsutskott kommer titta mer på förslagen från KSLA:s rapport om kompetensförsörjning, 
och se om vi kan jobba vidare med några delar inom Kompetensrådet. Rapporten finns här: 
Kompetensförsörjning – en förutsättning för att utveckla svensk livsmedelsproduktion (ksla.se) 
Julia berättade kort om Ungdomsbarometerns studie om ungdomars inställning till gröna 
näringar, som beställdes av Jordbruksverket och som blev klar under våren. Arbetet med att 
ta vara på resultaten från undersökningen pågår inom Jordbruksverket och i 
Myndighetssamverkan för hållbart jordbruk, där Jordbruksverket samverkar med 
Riksantikvarieämbetet, Naturvårdsverket, Havs- och vattenmyndigheten och länsstyrelserna 
för att främja ett hållbart jordbruk. 

3. Utredningen om Yrkeshögskolan - Mia Bernhardsen, Svenskt Näringsliv 

Mia berättade om utredningen ”Framtidens yrkeshögskola – stabil, effektiv och hållbar”, med fokus på effekter 
för gröna näringar. Utredningen finns här: Framtidens yrkeshögskola - stabil, effektiv och hållbar 
(regeringen.se).  

Program för Seminarium 3 på SLU Ultuna 
Länk för registrering (här)  https://forms.gle/X9FECW3MVjE4Ex2a9  
Sista anmälningsdag: 2:a oktober 
Tisdag 31 oktober 
11.30 Lunch på Restaurant Logen (Klicka här för karta) 
https://goo.gl/maps/6dh9pQwPa5uCFVwG6  
12.30 Välkommen! 
13.30 Erfarenhetsutbyte  
14.30 Fika 
15.00 Kåre Moberg – Entreprenörskap i skolan – javisst! men hur? 
16.30 Niclas Ekholm & Unga innovatörer – Ett verktyg som kan kopplas till UF-processen 
17.00 Dagen avslutas  
  
Onsdag 1 november 
08.30 Tankar från gårdagen 
09.00 Unga innovatörers arbetsgång – Vi testar i ”skarpt” läge! 
12.00 Uppsummering och framåtblick 
12.30 Lunch 
Adress: Almas Allé 8, Uppsala (Receptionen) 

Tips på boende: Vandrarhem Uppsala Centralstation  https://hotellcentralstation.se/ 
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Utredningen presenterades för utbildningsministern i juni. Nu finns det möjlighet att ämna yttranden under 
remisstiden som sträcker sig fram till 1 december. information om remissen finns här: Remiss av SOU 
2023:31 Framtidens yrkeshögskola – stabil, effektiv och hållbar - Regeringen.se. Mia förtydligade att även 
den som inte finns med på remisslistan är välkommen att lämna yttrande. 
Utredningen har haft i uppdrag att föreslå de förändringar som krävs i yrkeshögskolan för att säkerställa den 
växande utbildningsformens effektiva funktion för framtiden. Syftet är att förtydliga yrkeshögskolans roll i 
utbildningssystemet och att skapa förutsättningar för fortsatt utveckling med bibehållen kvalitet. 
Mia berättade om förslagen om att korta vägen till kvalificerad yrkeskompetens, att stärka kopplingen till 
arbetslivet, att lägga grunden för unika utbildningsmiljöer, att skapa förutsättningar för fortsatt expansion, samt 
behovet av tydligare spelregler och ökad långsiktighet. 
Ökad långsiktighet och bättre planeringsförutsättningar är något som efterfrågas från utbildningsanordnarna. 
Utredningen föreslår större möjlighet att få beviljat upp till fem utbildningsstarter, för samma anordnare. 
Sammantaget är bedömningen att YH fungerar bra. Förslag finns om 35% ökning av studieplatserna på 10 år; 
det motsvarar 17 000 platser.  
Arbetsmarknadens behov bör fortsatt styra utbudet av utbildningar. Utbildningarna ska inte detaljstyras, ”det 
ska vara lätt att göra rätt”. 
På frågan om när förslagen skulle kunna träda i kraft svarade Mia att förslag som kräver lagreglering tar minst 
1,5 år att genomföra. En satsning på ökad expansion skulle kunna vara med redan i kommande budget. 
Regleringsbrev som kommer till myndigheterna i december kan innehålla förändringar.  
Anneli Gunnars, Naturbruksskolornas förening: Om det är fler som vill starta likvärdig utbildning – hur går det 
till för att bevilja/välja utbildningsanordnare? Mia svarade att det avgörs vid själva prövningstillfället, och att 
det inte finns någon garanti för den som har varit med tidigare att få fortsatt uppdrag. Det kommer även att 
vara geografiska hänsyn; ska finnas utbildning tillgänglig i hela landet. 
Elin Bredefeldt, Hermods: Finns det planer eller någon riktning mot att kunna tillgodogöra sig YH-poäng i det 
övriga utbildningssystemet – dvs. så som gymnasiala poäng ger behörigheter till högskola? Den frågan har inte 
varit en del av utredningen, men Mia visste att det finns enstaka exempel inom ingenjörsområdet. Elin 
kommenterade att det även skulle skapa incitament och motivering för många studerande att vidareutbilda sig 
till efterfrågade legitimationsyrken - om de visste att YH fungerade som en "brygga" däremellan. Ett sådant 
exempel är undersköterska - specialistundersköterska – sjuksköterska. Ett aktuellt exempel inom gröna näringar 
är utbildningar inom djursjukvården, där det är ett stort behov av arbetskraft och där det skulle underlätta om 
YH-poäng kunde räknas med. 
Asha Ismail från SIOS (Samarbetsorgan för etniska organisationer i Sverige) frågade om svenska språket, och 
möjligheterna till stöd för den som behöver förbättra kunskaperna. Mia svarade att det finns exempel på 
områden där SFI är en del av YH-utbildningen. 
Tommy Olsson, Myndigheten för Yrkeshögskolan: Roligt att höra att YH överlag fungerar bra. Det är en 
balansgång vad gäller långsiktigheten i relation till flexibiliteten. Gällande en ökning av antalet platser så är det 
bra att förslaget innebär att det bör göras under en längre tidsperiod. Också positivt att efterfrågan fortsatt ska 
styra, och att ett ökat antal platser kan innebära att flera anordnare kan beviljas. 
Det nya omställningsstudiestödet gör att anställda kan ta tjänstledigt och ha kvar 80% av lönen. Det kan 
fungera för den som vill byta yrkesbana och gå en utbildning inom ett nytt område.  
Mia avslutade med att säga att genom Yrkeshögskolan kan man korta tiden till sitt framtida jobb, och allt fler 
unga får upp ögonen för YH:s utbildningar. 
 

4. Framtidens lantbrukare – Katarina Wolf, LRF Ungdomen 

Katarina berättade om den nyligen publicerade rapporten ”Många vill – men få kan”, du hittar rapporten och 
mer information om arbetet här: LRF Ungdomen, ägar- och generationsskifte - Lantbrukarnas Riksförbund  
Katarina är med i styrelsen för LRF Ungdomen och hon har nyligen tagit över sin föräldragård, en mjölkgård i 
Östergötland, tillsammans med sina två bröder. 
LRF Ungdomen har jobbat med frågan i närmare två år, om hur unga ska komma in i branschen och kunna 
driva egna företag.  
Undersökningen har genomförts i två steg – först en kvalitativ undersökning, genom intervjuer med 
fokusgrupper (som Katarina har berättat om tidigare på ett tidigare möte med Kompetensrådet). Den andra 
delen är en kvantitativ studie, som har genomförts av Kantar Public på uppdrag av LRF Ungdomen.  
Fyra webbinarier kommer genomföras av LRF Ungdomen under hösten, med start den 12 september. Syftet är 
fördjupa sig i rapporten och dess slutsatser – alla är välkomna att var med och ingen föranmälan krävs. 
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Till bakgrunden hör att medelåldern är hög i lantbrukarkåren, och det är många lantbruk som läggs ned när 
ingen kan eller vill ta över. En fråga man ställer sig är hur många lantbrukare det finns kvar i Sverige om 90 år? 
Undersökningen visar bl.a. att 94% av de som inte har genomfört ett skifte vill ta över företaget och jobba som 
lantbrukare i framtiden. 70% av de tillfrågade känner framtidstro för lantbruksnäringen. 
”Hårda hinder” som lyfts i studien är frågan om finansiering; och särskilt att bankerna inte ser lantbruket som 
framtidsbransch. Många unga bedömer att det är dyrt och inte lönsamt att driva lantbruk, samt att det är 
mycket administration och krångliga regler. Långa handläggningstider för t.ex. startstöd lyfts särskilt av de 
tillfrågade. 
”Mjuka hinder” som märks i rapporten är att nuvarande ägare inte vill släppa taget. Samtidigt upplever många 
av de äldre att de yngre inte vill ta över verksamheten. En slutsats av detta är att man behöver kommunicera 
mer med varandra! En stor andel av de unga, 77%, svarar också att det är psykiskt påfrestande att driva 
lantbruksföretag. Psykisk ohälsa kopplat till företagandet var också något som kom upp i den kvalitativa studien 
med fokusgrupper. 
11 % (20 % av kvinnorna respektive 7 % av männen) av de tillfrågade i studien upplevde att de hade för lite 
kunskap för att driva lantbruksföretag. Ingen alarmerande siffra i sig menar Katarina Wolf, men det är 
intressant ur ett jämställdhetsperspektiv att andelen kvinnor som upplever att de inte har tillräcklig kunskap är 
högre.  
Nu är studien klar och LRF Ungdomen vill prata om lösningar – ett sätt att komma vidare är genom höstens 
webbinariet om rapporten och resultaten. 
Frågor från gruppen var bl.a. om LRF eller Kantar Public har gjort någon liknande undersökning i en annan 
bransch; om det finns någon annan bransch att jämföra sig med? Katarina svarade att hon inte känner till 
någon sådan undersökning och att det förmodligen är flera specifika frågor som rör just lantbruket, men att det 
vore intressant att få en ”bench-marking”. Ett förslag var att höra med Family Business Network, som är en 
organisation för familjeföretag i alla typer av branscher. 
Fortsatt diskussion av frågor från undersökningen genomfördes i mindre grupper och redovisas under nästa 
punkt. 

 

5. Hur vi kan jobba med resultaten från undersökningen – Julia Löf 

Med koppling till Katarina Wolfs presentation diskuterades tre frågor i fyra olika grupper: 
 
• Går det att samla kunskap och information om ägarskiften hos en instans, och i så fall var? 
• Vilka utbildningsinsatser behövs bland lantbrukare för att ta bort hindret att man ”har för lite kunskap för 

att driva lantbruksföretag”? Vem kan samordna dessa? 
• Hur kan vi aktörer som är samlade här idag jobba vidare tillsammans baserat på resultaten från 

undersökningen? 
 

Resultat från gruppdiskussionerna sammanfattas nedan. 
 

Går det att samla kunskap och information om ägarskiften hos en instans, och i så fall var? 

Det bör vara någon form av samarbetsprojekt. LRF är en viktig aktör, som också har arbetat med frågan om 
ägarskiften under en längre tid, både i projekt och i ordinarie verksamhet. Ta vara på kraften som finns i frågan 
nu, och engagemanget inom LRF Ungdomen. 
 
”En väg in” – Verksamt.se skulle kunna utvecklas med en modul om ägarskiften. Vi ska inte skapa något nytt 
utan bygga på det som redan finns. 
 
Det nya kunskapsnavet för företagsledning är en aktör som kan bidra med kunskap. 
Naturbruksskolorna är också viktiga och kan vara med och både bidra med kunskap, och som intressent att få 
ta del av kunskap inom t.ex. företagande och juridik. Både elever och personal behöver utbildas/fortbildas. 
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Vilka utbildningsinsatser behövs bland lantbrukare för att ta bort hindret att man ”har för lite 
kunskap för att driva lantbruksföretag”? Vem kan samordna dessa? 

Naturbruksprogrammet inriktning Lantbruk ger bra baskunskap, inkl. entreprenörskap. Inför företagsledning 
behövs mer företagsekonomi och fördjupad biologisk/teknisk kunskap. Finns behov av fortbildning efter 
Naturbruksprogrammet, t.ex. korta YH-utbildningar.  
 
YH-utbildningarna lyftes som viktiga för gröna näringar generellt, och mer specifikt att det är viktigt att för 
snurr på korta sådana utbildningar; det får inte vara för komplicerat för utbildningsanordnaren. 
 
Om man inte har gått NB Lantbruk på gymnasiet så finns behov av grundläggande vuxenutbildning, tillgänglig 
över hela landet. Detta saknas idag, hemkommunen kan t.ex. säga nej. Finns behov av (semi-)distansutbildning 
för vuxna. NB-skolor kan erbjuda detta, men idag saknas långsiktig finansiering. Stort behov! 

 
Kunskap behövs om olika företagsformer; t.ex. hur man kan bli delägare i ett företag utan att driva det själv. 
Koppling till kapitalbehov, möjlighet att sprida risker osv. Är det rimligt med enskilt ägande av företag i de 
gröna näringarna på sikt? Nya företagsformer bör utvecklas och synliggöras.; kooperativ etc.? Tips inför 
ägarskifte: unga går in i driftsbolag i lantbruksföretaget, för att så småningom i olika steg ta över ägandet. 
 
Utbildningar och program ger oftast en basnivå, men steget till företagare kan ändå vara stort; flera menade att 
det är för lite ekonomi och entreprenörskap i de flesta programmen, även juridik behövs vid ett ägarskifte. 
 
Det handlade även om att kunna planera sin pensionering, för den äldre generationen.  
Många skiftar för sent, det gäller både inom jordbruk och trädgård.  
 
Tjejer anger ofta att de saknar kompetens, men det kanske kan bottna i sämre självförtroende hos tjejer jämfört 
med killar ”som bara kör på”. Vi behöver stärka tjejerna i detta! Handlar också om normer, där det finns en 
uppfattning att det är ”söner som tar över gården”. 

 

Hur kan vi aktörer som är samlade här idag jobba vidare tillsammans baserat på resultaten 
från undersökningen? 

Bra att vi möts i Nationella kompetensrådet, här kan vi medvetandegöra problemställningar och verka 
tillsammans, vi behöver påverka politiker m.fl. 
 
De gröna klustren som finns runt om i Sverige är kunskapscentra som kan samla regionala aktörer för att jobba 
tillsammans, och kan också bidra med kunskap till den nationella nivån. Flera av de gröna klustren finns också 
vid, eller samverkar med, naturbruksgymnasier. 
 
Fortsatt samverkan för att utveckla Verksamt.se med en ”grön modul”, där ägarskiften ingår. 
 
Vi behöver sortera ut de frågor som vi kan jobba vidare med, viktigt att avgränsa för att nå resultat. Det kan 
vara stor skillnad mellan frågeställningarna för olika typer av företag och förhållanden. 

 
 

6. Övriga frågor och förslag till nästa möte 
 

a. Aktivitet med SYV på Borgeby fältdagar – Jan Andersson, Arbetsförmedlingen. Under 
fältdagarna, den 28–29 juni, ordnade Naturbruksskolornas förening, Hushållningssällskapen och LRF 
Ungdomen en studiebesöksdag för studie- och yrkesvägledare från skolor i Skåne. 25 SYV från många 
av Skånes kommuner deltog. Medverkade gjorde också SLU och Jobba Grönt. Intresset var stort och 
det var många som frågade när det kommer fler tillfällen med information.  

Bo Selerud från Hushållningssällskapens förbund kommenterade att det finns flera lantbruksinriktade 
mässor av samma typ i andra delar av landet, och att man skulle kunna göra en Sverige-turné med samma 
material och upplägg. 
b. Information från nätverkskansliet:  
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i. En enkel utvärdering av dagens möte kommer skickas ut efter mötet (tisdag morgon). Det är 
även frågor om tidigare möten, samt möjlighet att lämna synpunkter på innehåll och 
arbetssätt framåt, så passa på att komma med inspel via enkäten!  

ii. Nästa avsnitt av podden Landet handlar om ägarskiften och de ”hårda” faktorerna, som 
finansiering och regelverk. Avsnittet publiceras den 30 september och går att hitta ”där 
poddar finns”. Läs mer om podden Landet och se vilka tidigare avsnitt som finns här: 
Podden Landet - Landsbygdsnätverket (landsbygdsnatverket.se) 

iii. En ny analysgrupp för Hållbara gröna näringar håller på att formeras inom 
Landsbygdsnätverket, mer information kommer om det inom kort. 

Vi välkomnar också alla att skicka in förslag på ämnen och innehåll till nästa möte, hör av er till Maria Elinder 
(maria.elinder@naturbruk.se) eller Anna Hedberg (anna.hedberg@jordbruksverket.se). 

 
7. Nästa möte 

Nästa möte med det Nationella kompetensrådet är den 13 november kl. 15-16.30, digitalt via Zoom som 
vanligt. Mer information kommer i Landsbygdsnätverkets kalender: Nationellt kompetensråd inom det gröna 
och naturbaserade näringslivet - Landsbygdsnätverket (landsbygdsnatverket.se). 
 

8. Avslutning  
Maria tackade för ett bra möte! 

 
Förda anteckningar 
/Anna Hedberg 
 

 


